
  نمی خواهیم   بیش از این 
برای »پیروز« هزینه کنیم

 معاون محیط زیست طبیعی سازمان حفاظت محیط 
زیست درباره »بازوحشی سازی« و »رهاسازی« پیروز 
گفت: امکان اینکه »پیروز« خوی وحشی گری پیدا کند 
تقریبا ناممکن است همچنین »پیروز« را حتما به توران 
انتقال خواهیم داد اما برنامه ای برای رهاسازی او در طبیعت 
نداریم. حسن اکبری درباره زمان انتقال »پیروز« -  تنها 
توله یوز ایرانی در اسارت -  به توران اظهار کرد: نگهداری 
»پیروز« به تنهایی در سایت پردیسان برای سازمان هزینه و 
زحمت دارد. توران نیز مجموعه سایتی است که »ایران« و 
»فیروز« -  مادر و پدر »پیروز« -  به همراه دیگر یوزها آن جا 
هستند. »پیروز« نیز می تواند در آن  سایت که به شرایط 
زیستگاه طبیعی اش بسیار نزدیک است، زندگی کند. او با 
اشاره به تغذیه پیروز از شیر خشک و تاثیر آن بر قوای بدنی 
این گونه گفت: بارها گفته شده که شیر خشک مناسب 
برای توله یوزها وجود ندارد و انواع شیر خشک های امتحان 
شده برای »پیروز« نیز هیچ کدام نتوانست غذای مناسبی 
برای او باشد تا دچار مشکلات گوارشی مانند یبوست نشود 
بنابراین به گونه ای تغذیه شد که تنها زنده بماند اما سیستم 
بدنی او ضعیف شد و وزن او نصف وزن استاندارد بود علاوه بر 
آن او مجبور به مصرف داروهای متعددی شد که در تضعیف 
ایمنی بدن پیروز موثر بود. اکبری با بیان اینکه وضعیت 
جسمی و رشد پیروز پس از گوشتخوار شدنش بهتر شده 
است، اظهارکرد: از زمان گوشتخوار شدن نیز رشد بهتری 
داشته است که کمبود وزن او را تا حدود قابل توجهی جبران 
کرده است. زمانی که از شیر گرفته شد، وزنش حتی کمتر 
از نصف وزن استاندارد بود و این یک ضعف بزرگ محسوب 
می شد. این شرایط بالاجبار اتفاق افتاد چراکه تحت نظارت 
و توصیه های دکتر کالدول بود و اگر این شرایط فراهم 
نمی شد شاید اصلا »پیروز« زنده نمی ماند. او در عین حال 
تاکید کرد: جبران این مشکلات و عقب افتادگی ها زمان 
بیشتری می برد تا کاملا شرایط یک توله یوز معمولی را به 
خود بگیرد. معاون محیط زیست طبیعی سازمان حفاظت 
محیط زیست با اشاره به اینکه سیستم ایمنی بدن »پیروز« 
همچنان ضعیف است، گفت: هنوز بعضی اوقات به این گونه 
با شرایط ویژه غذا داده می شود. به عبارتی مانند توله یوز 
معمولی نیست که خود به راحتی هر غذایی را مصرف کند. 
این مسائل تاکنون باعث تردید دامپزشکان برای انتقال 
»پیروز« به توران در این سن شده است چراکه در توران 
دیگر نمی توان به این شکل و دائما کنار او بود همچنین 
غذا و درمان او را تحت کنترل گرفت. او با اشاره به توان 
حرکتی »پیروز« اظهار کرد: این گونه در حال حاضر از نظر 
جست وخیز و توان حرکات یک توله یوز مشکلی ندارد و 
می تواند همان حرکات را انجام دهد اما هنوز به جهت تغذیه 
وابسته به انسان است. به عنوان نمونه اکنون در برخی موارد 
احتمال دارد یک وعده غذایی را نخورد که با تحریک یا 
روش هایی از این دست مجبور به غذا دادن به او می شوند تا 
خود غذا را به خوبی برای مدتی مصرف کند. اکبری مهم ترین 
موضوع در تعیین زمان انتقال پیروز به توران را »وابستگی 
زیاد پیروز به انسان« دانست و گفت: این وابستگی باید تا حد 
امکان کمتر شود. از ابتدا تیمارگر از »پیروز« نگهداری کرده 
است بنابراین به نوعی او را شبیه مادر خود فرض می کند و 
جدا شدن از تیمارگر برایش سخت است بنابراین کم کم در 
حال کاهش این وابستگی هستیم. او تاکید کرد: با توجه به 
این شرایط تصمیم گرفتیم »پیروز« حداقل تا فروردین ماه -  
که تقریبا یک ساله می شود -  در تهران بماند تا عقب افتادگی 
جسمی خود را جبران کند همچنین با بزرگ تر شدن او 
وابستگی اش به انسان کم شود تا بتواند در توران دوام بیاورد. 
اکنون نیز معتقدیم که این تنها یک برآورد براساس توصیه 
دامپزشکان و تیمارگر او است که احتمال تغییر آن وجود 
دارد. به گفته اکبری: ما در طبیعت یوزهایی داریم که بسیار 
برای ما ارزشمندتر هستند. ترجیح ما این است که عمده 
اعتبار، هزینه، انرژی و وقت خود را بر یوزهای موجود در 
طبیعت صرف کنیم. اگر اقداماتی را در جهت تکثیر نیز انجام 
می دهیم، به این دلیل است که ظرفیتی به شکل ناخواسته 
و ناخودآگاه در اختیار ما قرار گرفت. یوز چندماهه ای به 
نام »ایران« از طبیعت جدا شده بود، در اسارت نگهداری 
شده و قابل برگرداندن به طبیعت نبود، در نتیجه تبدیل به 
ظرفیتی شد که باید از آن استفاده می کردیم. بدین جهت 
از او در قالب یک کار پایلوت برای شرایط تکثیر در اسارت 
استفاده شد. تکثیر در اسارت باتوجه به وضعیت بحرانی 
یوزپلنگ آسیایی در دنیا و به عنوان روشی برای حفظ ژنوم 
گونه، ارزشمند است اما عمده صرف انرژی، هزینه و اعتبار 
سازمان فعلا به سمت یوزهای موجود در طبیعت باید باشد. 

 آرمان ملی: یکشنبه 22 آبان، نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی با تصویب کلیات طرح تاسیس سازمان ملی اقامت در 
راستای ساماندهی مهاجران، قانون اعطای تابعیت به فرزندان 
مادران ایرانی که پس از کش و قوس های فراوان در مهرماه 
سال 1398 تصویب و لازم الاجرا شده بود را لغو کرد. در ماده 
41 قانون سازمان ملی مهاجرت که یکشنبه تصویب شد، آمده 
است: »قانون اصلاح قانون تعیین تکلیف تابعیت فرزندان 
حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مردان خارجی مصوب دوم مهر 
1398 از زمان لازم الاجرا شدن این قانون به استثنای افرادی 
که در سامانه مذکور ثبت نام کرده اند لغو می گردد. »طبق نظر 
کارشناسان بعد از تصویب قانون تعیین تکلیف تابعیت فرزندان 
حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مردان خارجی از میان حدود 
105 هزار متقاضی، تنها 14 هزار نفر توانستند شناسنامه ایرانی 
بگیرند که در حال حاضر همین فرصت هم در ایران با قانون 

جدید لغو می شود. باید گفت که نمایندگان مجلس بحث هایی 
نظیر ساماندهی مهاجران را دلیل لغو قانون مذکور ذکر کرده اند 
و در جایی هم گفته اند که مهاجران از یارانه های پنهان کشور 
استفاده می کنند )توضیحی درباره چگونگی و نحوه و میزان 
این استفاده نداده اند( و از سویی بر فرهنگ اصیل کشور اثر 
می گذارند. بخش مهم و غالب مهاجرانی )بیش از 5 میلیون 
نفر( که نمایندگان مجلس از آنها نام می برند افغانستانی های 
مقیم پایتخت هستند؛ افغانستانی که قرابت فرهنگی و تاریخی 
با ایران دارد و به نظر نمی رسد که بخواهد تاثیر مخرب بر آنچه 

نمایند گان تحت عنوان فرهنگ اصیل یاد می کنند، بگذارد. 
  فضای مجلس هنگام رأی گیری

اما کلیات طرح تأسیس سازمان ملی اقامت )برای لغو قانون 
اعطای تابعیت به فرزندان مادران ایرانی( با 141 رأی موافق 
نمایندگان مجلس در برابر 91 رأی مخالف تصویب شد. پیش 

از رأی گیری، علی ادیانی به عنوان نماینده دولت، بحث 
ساماندهی مهاجران را پیش کشیده و گفته بود که »دولت با 
اصل ساماندهی مهاجران موافق است به همین دلیل پیش از 
این دولت لایحه ای در این باره به مجلس ارسال کرد تا موضوع 
اتباع خارجی و مهاجران ساماندهی شود.« او توجیه کرده بود 
که »عده ای از نمایندگان طرحی شبیه این لایحه ارائه دادند 
در حالی که لایحه مقدم به طرح است. به رغم موافقت دولت با 
ساماندهی، اشکالات و ضعف های جدی وجود دارد که نمونه 
آن نقض یا اصلاح 15 قانون دائمی کشور در این طرح است.« 
به گفته این نماینده: »به عنوان نمونه تبصره 3 ماده 24 و مفاد 
ماده 25 این طرح را اگر ببینید، متوجه اشکالات طرح خواهید 
شد. اگر این طرح به کمیسیون برای رفع اشکال بازنگردد، 
با قانون مدیریت کشوری، مواد متعدد قانون مدنی و قانون 
برنامه ششم تغایر دارد. مثلا در ماده 25 موضوع اقامت ویژه 
یا اقامت دائم که حقوق مرتبط با فردی که تابعیت ایران را 
پذیرفته است ارتباط دارد که اشکالات دیگری هم به این طرح 
وارد است و بهتر است به کمیسیون ارجاع شده و جزئیات آن 
اصلاح شود.« محمد صالح جوکار، یک نماینده دیگر هم در این 
باره توضیح داده بود که »بیش از 5 میلیون نفر مهاجر و اتباع 
در کشور وجود دارند در حالی که میزان مهاجران ۷3 کشور 
جهان، زیر 5 میلیون نفر است. اما این افراد مهاجر از یارانه های 
پنهان استفاده می کنند و بسیاری از فرصت های شغلی را به 
دست آورده اند و بر فرهنگ اصیل کشور تاثیر گذاشتند.« او 
گفته: »دولت لایحه تشکیل سازمان ملی مهاجرات ارائه کرد 
و با طرح مجلس ادغام شد تا این اتباع را ساماندهی کنیم. در 
این طرح – لایحه موضوع ساماندهی اقامت است و تابعیت 
نمی دهیم.« رئیس کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها 
یادآور شده: »امروز در دنیا موضوع مهاجرت بحث اصلی 
است و کشورها برای مسائل اقتصادی مهاجر می گیرند. اما 
مهاجرپذیری در کشور ما بدون خروجی لازم است. برهمین 
اساس امروز به کلیات طرح رأی خواهیم داد و بررسی جزئیات 
در کمیسیون بررسی خواهد شد.« او از همه دستگاه ها هم 
خواسته در این باره نظرات خود را بیان کرده تا در جزئیات 

مورد بررسی قرار بگیرد.  
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 معترضان حق دارند حرفشان را 
در این کشور بزنند

معاون اقتصادی رئیس جمهور در مراسم 
خاکسپاری شهدای حادثه تروریستی ایذه 
اظهار کرد: دو، سه نفر از مسببان این حادثه 
تروریستی در حالی که می خواستند از مرز ماکو 
خارج شوند دستگیر شدند و در حال بازگشت 
به سمت اهواز هستند. مطمئن باشید هرکسی 
که در این حادثه دخالت داشته است هر که 
باشد و در هر سوراخی رفته باشد او را دستگیر 
خواهیم کرد و از او انتقام می گیریم. محسن 
رضایی گفت: از مسئولان قضایی می خواهم 
که افراد جنایتکار را به ایذه بیاورند و در مقابل 
چشم مردم مجازات کنند تا بدانند ایذه قهرمان 
همیشه سرپای خود ایستاده است و با دادن 
چند شهید خم نمی شود و مسیر تاریخی خود 
را ادامه خواهد داد و به هیچ وجه در برخورد با 
مسببان کوتاهی صورت نخواهد گرفت.  معاون 
اقتصادی رئیس جمهور بیان کرد: خود من که 
به نمایندگی از رئیس جمهور در ایذه حضور 
پیدا کرده ام کار را دنبال خواهم کرد. به چه 
جرمی مردم خوب ایذه را به رگبار بسته اند؟ 
مردم ایذه همیشه یکی از کانون های تاریخ ساز 
قوم بختیاری بوده اند و از آزاد کردن مشروطه 
تا حادثه 15 خرداد، 22 بهمن تا بیرون کردن 
صدام از سرزمین های ایران اسلامی نقش 
داشتند. مگر دشمن می تواند ایذه را با شکست 
مواجه کند؟ مگر می تواند از چهره نورانی مردم 
ایذه غم و غصه به وجود بیاورد؟ رضایی گفت: 
ما امروز غصه دار هستیم و غم در دل ما خانه 
کرده است اما ایذه سرپای خود می ایستد و به 
مسیرش ادامه می دهد و این تاریخ سازی خود 
را در ایران اسلامی دنبال می کند. وی تأکید 
کرد: معترضان حق دارند حرفشان را در این 
کشور بزنند و این حق مردم است. اصلًا انقلاب 
آمده است تا صدای مردم به گوش دولتمردان 
برسد. همان طور که مردم در انتخابات مشارکت 
دارند در طرف دیگر هم اگر حرفی دارند، انقلاب 
به آنها گفته است به صورت مسالمت آمیز 
و قانونی حرف خود را به گوش دولتمردان 
برسانید اما دشمن پشت سر معترضان قرار 
گرفته است و در حادثه تروریستی ایذه از دو 
سمت به سوی یک میدان تیراندازی می کنند.

 خسارت سیل  ۹8 پلدختر هنوز 
جبران نشده

 نماینده مردم پلدختر و معمولان در مجلس 
گفته: خسارت سیل سال 98 به 300 هکتار 
زمین کشاورزی و باغات این شهرستان هنوز 
جبران نشده است. به گفته حمیدرضا کاظمی: 
83 میلیارد و 500 میلیون تومان از اعتبارات 
زمان سیل مانده که نیاز به مصوبه دارد تا به 
خسارت دیدگان سیل از جمله کشاورزان 
پرداخت شود. نماینده مردم پلدختر و معمولان 
در مجلس ادامه داده: هشت ایستگاه پمپاژ 
آب مردمی پلدختر، سه ایستگاه مربوط به 
وزارت نیرو و هفت ایستگاه مربوط به وزارت 
جهاد کشاورزی در زمان سیل تکمیل شده 
یا در شرف افتتاح بود که به طور کامل از بین 
رفتند و درصورت احیای این تعداد بیش از 
پنج هزار هکتار زمین دیم منطقه آبی می شود. 
کاظمی با بیان اینکه تاکنون یکهزار و 500 متر 
پل سیل زده در پلدختر بازسازی شده است 
تصریح کرده: همچنین 900 متر از دیواره 
ساحلی پلدختر و 400 متر از دیواره معمولان 
تاکنون احداث و برخی پل ها مانند پل روستای 
ابراهیم آباد با 95 درصد افتتاح نشده است. 
او افزوده: رئیس جمهور در سفر استانی به 
لرستان نسبت به استمهال وام سیل زدگان 
پلدختر تاکید داشتند که اجرای این مهم 
به همکاری دستگاه های اجرایی مختلف از 
جمله وزارت کشور نیاز دارد. نماینده مردم 
پلدختر و معمولان در مجلس خاطرنشان 
کرده: شهرداری های تازه تاسیس سراب 
حمام، پلدختر و معمولان نیازمند اعتبار، قیر 
و ماشین آلات هستند چراکه مردم این مناطق 
از زیرساخت و امکانات مختلف محروم هستند. 

 
کاهش 50 درصدی آمار نوزادان 

در شیر خوار گاه ها
 وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از کاهش 
50 درصدی آمار حضور نوزادان و نونهالان در 
شیرخوارگاه ها در دولت سیزدهم خبر داد. به 
گزارش خبر گذاری مهر، سید صولت مرتضوی 
در بازدید از شیرخوارگاه حضرت رقیه)س( 
گفت: در سطح شهر تهران سه شیرخوارگاه 
و در همه مراکز استان ها یک شیرخوارگاه 
وجود دارد که کار نگهداری، سرپرستی، 
بهداشت، درمان و تغذیه نوزادان و نونهالان 
را به عهده دارند. وی تاکید کرد: خوشبختانه 
در دولت سیزدهم، آمار حضور نوزادان و 
نونهالان در شیرخوارگاه ها تقریباً 50 درصد 
کاهش پیدا کرده است و این به آن معناست 
که مشارکت مردم و همکاری دستگاه قضائی 
افزایش پیدا کرده است. وزیر رفاه گفت: 
امیدوارم با پیگیری هایی که رئیس سازمان 
بهزیستی خواهند کرد کاری انجام دهیم 
که تعداد کودکان حاضر در شیرخوارگاه ها 
با توجه به استقبالی که مردم دارند به شدت 
رو به کاهش باشد و مدت حضور نوزادان در 
شیرخوارگاه های ما کوتاه تر شود و کودکانی 
که امکان فرزندخواندگی دارند به متقاضیان 

سپرده شوند. 

اخبار کوتـــاه

روی خط آرمان ملی

سال 98 با تصویب قانون تعیین تکلیف تابعیت فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مردان خارجی از میان حدود 105 هزار متقاضی، تنها 14 هزار نفر توانستند شناسنامه ایرانی بگیرند

قانون نیم بند اعطای تابعیت به فرزندان مادران ایرانی لغو شد
    نمایندگان از ساماندهی مهاجران، ممانعت از استفاده آنها از یارانه پنهان و کسب فرصت های شغلی توسط آنها و تاثیرشان بر فرهنگ اصیل کشور یاد کرده اند

 آرمان ملی: بحث حقوق کارگران ایرانی، 
قصه ای ست پر آبِ چشم.  فعالان کارگری 
همواره در مقاطع متفاوت اجتماعی و تاریخی، 
زبان به سخن گشوده و بخشی از مصائب 
کارگران را طرح کرده اند اما به نظر می رسد 
که هیچگاه سخنانشان مورد اقبال آنان که 
مسئولیتی در  این زمینه به عهده داشته اند و 
وظایفی در قبال کارگران بر دوش شان بوده، 
قرار نگرفته است؛ نارضایتی های ادامه دار 
کارگران گواه این مطلب است. همین آخری؛ 
منابع کارگری در راه آهن از تداوم بلاتکلیفی 
تبدیل وضعیت کارگران و نیروهای شرکتی 
ایثارگران خطوط ابنیه فنی خبر دادند. به 
گفته برخی از نیروهای شرکتی ایثارگر شاغل 
در خطوط ابنیه فنی راه آهن: »از اجرای طرح 
تبدیل وضعیت شغلی و استخدامی نیروهای 
شرکتی ایثارگر در خطوط ابنیه فنی راه آهن 
خبری نیست. در آخرین پیگیری هایی که 
انجام داده ایم، برخی مسئولان استانی ضمن 
دادن وعده پیگیری خواسته هایمان، مدعی اند 
موضوع مشکلاتمان را به راه آهن انتقال داده اند 
اما تبدیل وضعیت کارگران ایثارگر همچنان 
مسکوت مانده است.« آن ها با انتقاد از ادامه 
بلاتکلیفی در وضعیت شغلی خود گفته اند که 
»چرا راه آهن و سایر شرکت های اقماری آن 
به قوانین مصوب مجلس تمکین نمی کنند؟ 
مگر ما جزو شهروندان این کشور نیستیم؛ آیا 
نباید قوانین مصوب شامل حال ما نیز بشود؟ 
ما خواستار اجرای هرچه سریع تر این قانون در 
راه آهن هستیم.« علی خدایی )عضو کارگری 
شورای عالی کار و نماینده ارشد کارگران در 
مذاکرات مزدی(، این سوال را مطرح کرده که 
»تازیانه بر پیکر بی جان قانون کار چرا؟!« او 
گفته: »موضوع این است که روی کاغذ حق 
و حقوقی به رسمیت شناخته شده و فعالان 
کارگری به دنبال اجرایی کردن آن هستند. 
اما طرف مقابل، کاملا هوشیارانه و زیرکانه هر 
دفعه بنا دارد چیزی را مطرح کند تا کارگران به 
جای اینکه به دنبال پیگیریِ حق و حقوق خود 
باشند، به فکر حفظ همان باقی مانده ها باشند.« 
یک فعال کارگری دیگرهم از قراردادهای 
موقت یاد کرده و گفته: »قراردادهای موقت 
تیشه به ریشه  کارگران زدند!« داود میرزایی 
)دبیر اجرایی خانه کارگر ساوه(، بحثی را 
مطرح کرده امروزه نه تنها در مورد کارگران 
که در مورد اکثر اقشار جامعه و صنوف مصداق 
دارد؛ رویا شدن دستیابی به حداقل حقوق. او 
گفته: »با افزایش قراردادهای موقت، قدرت 
تشکل های کارگری، توان تعاونی های مسکن 
و تعاونی های مصرف، قوانین مربوط به طرح 
طبقه بندی مشاغل و بسیاری از مواد قانون 
کار کاهش یافت به طوری که امروز رسیدن 
به حداقلی ترین حقوق برای کارگران رویا 

شده است.«

  امنیت شغلی کارگران از دست رفت
سال گذشته، درست همین روزها، طرحی 
در مجلس برای الحاق یک تبصره به ماده 
41 قانون کار و توافقی شدن مزد در روستاها 
مطرح شد که البته با اعتراض گسترده  فعالان 
کارگری، کنار گذاشته شد. البته تلاش برای 
اصلاح قانون کار، دیگر چیز جدیدی نیست؛ 
تقریبا هر چند ماه یکبار به بهانه های مختلف، 
صدای دلسوزان برای اصلاح قانون کار به گوش 
می رسد. در همین رابطه و به بهانه  29 آبان ماه، 
سالروز تصویب قانون کار، خبرگزاری ایلنا، با 
علی خدایی )عضو کارگری شورای عالی کار 
و نماینده ارشد کارگران در مذاکرات مزدی( 
گفت وگویی انجام داده و از او پرسیده برای 
برگرداندن ضمانت اجرایی قانون کار از کجا 
باید شروع کرد؟ چه کسانی باید قدم اول را 
بردارند؟ خدایی اظهار تاسف کرده از اینکه بعد 
از تصویب قانون کار، اولین ضربه از ناحیه ماده 
۷ به قانون کار وارد شد. او گفته: »این ضربه 
کاری ترین ضربه بود و بیش ترین خسارت را 
به کارگران وارد کرد. به اعتقاد من، ابهامی 
که در ماده ۷ قانون کار وجود داشت، یک 
ابهام آگاهانه بود و با ارائه تفسیر متفاوت از 
این ابهام، عملا قراردادهای موقت رواج یافت و 
روز به روز امنیت شغلی کارگران از بین رفت. 
با از دست رفتن امنیت شغلی، ما با کارگرانِ 
بی دفاعی مواجه شدیم که آن ها امروز حتی 
توان دفاع از ابتدایی ترین حقوق خود را هم 
ندارند. همچنین با از دست رفتن امنیت شغلی، 
باقی مواد قانون کار هم اعتبار و ارزش خود را از 
دست دادند. به همین دلیل معتقدم رسیدگی 
به موضوع امنیت شغلیِ کارگران مهم ترین 
مساله است و باید از این نقطه آغاز کنیم. 
موضوعی که سال هاست فعالان کارگری روی 
آن کار می کنند. در همین راستا، آیین نامه 
تبصره یک ماده ۷ قانون کار، که حدود 2۶ سال 
مسکوت مانده بود، در سال 9۶ تصویب شد. این 

آیین نامه بالاخره حداکثر مدت برای کارهای با 
جنبه غیر مستمر را تعیین کرد. در مورد بند دو 
تبصره ۷ نیز که مفهوم مخالف از آن سبب رواج 
قراردادهای موقت کار شد، قضیه ادامه دارد. 
بارها کمیته های مختلف در دوره های مختلف 
برای پیگیری این موضوع تشکیل شده و من 
معتقدم یک خواسته  جمعی باید شکل بگیرد. 
در دوره  وزارت آقای عبدالملکی هم کمیته ای 
تحت عنوان کمیته  امنیت شغلی تشکیل شد 
اما این کمیته هنوز به جای مشخصی نرسیده 
است. تاکید می کنم، برای اینکه بتوانیم قانون 
کار را دوباره احیا کنیم و قدرت اجرایی را به آن 
برگردانیم، مهم ترین کار برگرداندن امنیت 

شغلی است.«
 حقوق خود را مطالبه کنید

این فعال کارگری در این خصوص که کسانی 
که روی اصلاح قانون کار تاکید دارند و معتقدند 
قانون کار فعلی منافع کارفرمایان را هدف 
گرفته، دقیقا به دنبال چه هستند، گفته: »من 
معتقدم طرف مقابلِ ما بهتر می داند که این 
قانون کار برای ما کارایی ندارد، موضوع این 
است که روی کاغذ حق و حقوقی به رسمیت 
شناخته شده و فعالان کارگری به دنبال 
اجرایی کردن آن هستند. اما طرف مقابل، 
کاملا هوشیارانه و زیرکانه هر دفعه بنا دارد 
چیزی را مطرح کند تا کارگران به جای اینکه 
به دنبال پیگیریِ حق و حقوق خود باشند، به 
فکر حفظ همان باقی مانده ها باشند. به اعتقاد 
من برای برون رفت از این شرایط، کارگران 
باید هدفمند و مشخص راجع به حقوق خود 
مطالبه  جدی داشته باشد و جدی مقابل این 
افراد بایستند. اتاق بازرگانی و شورای گفت وگو 
به چه حقی به مسائل مشاغل سخت و زیان آور 
ورود می کنند؟ آن ها به چه حقی راجع به 
مسائل مختلفِ کارگری نظر می دهند؟ البته 
نظر دادن برای همه آزاد است، اما نظری که با 
حضور دولت رسمیت پیدا می کند و به مجلس 

می رود و ساعت ها وقت مجلسی ها را می گیرد 
و باعث می شود فعالان کارگری ساعت ها و 
ماه ها در راهروهای مجلس به دنبال لغو آن 
باشند، چیزی فراتر از نظر است. همان طور که 
گفتم باید هدفمندتر جلو برویم. قرار نیست هر 
کس در گوشه ای برای ما دردسر درست کند.« 
خدایی گفته: »سال ها از بحث هزینه های 
زندگی در تعیین حداقل دستمزد غفلت شده 
و این باعث ایجاد خلأیی شده است. اگرچه در 
سال های اخیر روی بند دوم ماده 41 و نرخ سبد 
معیشت تمرکز بیشتری شده اما واقعیت این 
است که با توجه به شرایط اقتصادی باز هم ما 
موفق به پر کردن این خلأ نشدیم. یعنی هر چه 
دستمزد را بالاتر از نرخ تورم افزایش می دهیم 
که بتوانیم این خلأ را پر کنیم باز هم با فشارهای 
اقتصادی، این افزایش دستمزد بی اثر می شود. 
یک عده هم از این وضعیت استفاده می کنند 
و دلیل این تورم را افزایش دستمزد می دانند. 
یکی از نظریه های به اصطلاح کارشناسی 
همین است که تاثیر حذف نرخ ارز ترجیحی 
و استفاده از تکنولوژی های از رده خارج و 
تحریم را در افزایش نرخ تورم نبینیم و در عوض 
عامل تورم را صرفا دستمزد کارگران بدانیم! 
معتقدم نگاه ها باید تغییر کند. ماده 41 هیچ 
نقضی ندارد بلکه باید به سمت اجرای کامل 

آن برویم.«
 برای کارگران آموزش هم به کالای 

تجملی تبدیل شده!
اما داود میرزایی )دبیر اجرایی خانه کارگر 
ساوه( این فعال کارگری در توضیح مشکلات 
کارگران، به معیشت آن ها اشاره کرده و گفته: 
»درآمد یک کارگر ۶ میلیون تومان اما سبد 
معیشت 18میلیون تومان است. در شرایط 
اقتصادی کنونی به قدری تأمین نیازهای 
اساسی مشکل شده که دیگر حتی آموزش 
و درمان هم به کالای تجملی تبدیل شده 
است! فرزندان کارگران مجبورند از تحصیلاتِ 
عالیه صرف نظر کنند تا به بازار کار بروند و 
کمک دست خانواده  خود باشند.« او گفته 
که »انتظار داریم دولت مشکلات را حل 
کند. وزارت کار باید متوجه نقش خود باشد 
و در اولین قدم، امنیت شغلی را به کارگران 
برگرداند.« دبیر اجرایی خانه کارگر ساوه، 
گفته: »قانون کار برای کارگران نوشته شده 
اما هیچ وقت و در هیچ دولتی به طور کامل 
اجرا نشده است. قراردادهای موقت تیشه به 
ریشه  کارگران زدند و کل قوانین حمایتی 
رفته رفته رنگ باخت.« به گفته او »مهم ترین 
کار برای کارگران، برگرداندن امنیت شغلی 
است. اگر امنیت شغلی احیا شود، به تبع آن 
تشکل های کارگری هم قدرت پیدا می کنند و 
از حالت نمایشی بودن خارج می شوند. تشکلی 
که نمایشی نیست، می تواند در جهت احقاق 

حقوق کارگران عمل کند.« 

درآمد یک کارگر ۶ میلیون تومان اما سبد معیشت 18میلیون تومان است

کارگران باید هدفمند و مشخص راجع به حقوق خود مطالبه  داشته باشند
  وقتی رسیدن به حداقلی ترین حقوق برای کارگران رویا شده؛ کارگران می پرسند: مگر ما جزو شهروندان این کشور نیستیم! 

 
فیش تلفن ثابت

به تازگی در فیش تلفن ثابت مخابرات تهران گزینه ای ایجاد 
کردند به نام مکالمه صوتی که هزینه 20 هزار تومان به قبض هر 
تلفن ثابت اضافه می شود. این مبلغ هر ماه به قبض تلفن اضافه 
می شود. این به غیر از هزینه آبونمان است لطفا پیگیری کنید 
چرا من که چندین ماه تلفن منزل من خاموش بوده به غیر از 

آبونمان باید این هزینه را پرداخت کنم؟

حمیدی از تهران 

گرانی دارو
مشکلات اقتصادي از یک طرف و بیماري، ویزیت پزشکان 
و هزینه دارو و درمان و احیانا هزینه جراحي و بستري شدن در 
بیمارستان ها از طرف دیگر خانواده هایي را که نیاز به این مسایل 
دارند، با مشکل مواجه کرده است. آیا گوش شنوایي براي رفع 

این مشکلات وجود دارد؟

محمدی از تهران


